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Cena oglouen: 
za wiersz I-szpaltowy 

za tekstem -~ er. 

UyGhazi Ga dwa t111d1i1. 

Składajcie ofiary na pomoc najbiedn.iejszym poz~awi~riym pracy. Ofiary wpłacać 
można u . kasjera Komitetu p. wice-burmistrza Zajączkowskiego w Magistracie. 
.... „ ... ,,,,,,,,,,,,,,,,,,, .. „„.„ ....... „„ •• „ .... „„ •••••• „.„ •• „„„„„„„ .•• „ ••••••••• „„ ........ „„.„ ••• „.„„ ••••...•• „„ •••• 

Wiadomości miejskie. 

• Z 'Komitetu Niesienia Pomocy Najbiedniejszym. 
W dniu 8 kwietnia r. b. o godzinie 7 wieczorem odbyło się 
zebranie Komitetu Niesienia Pomocy Najbied niejszym w sali 
obrad Rady Miejskiej, na które zaproszono 64 osoby z pośród 
wszystkich sfer miejscowego społeczeństwa. Przybyło jedna!{ 
tylko 18 osób, co jes t dowodem obojętności i lekcewa enia 
tej tak wa nęj sprawy przez pewne osoby. Zebraniu prze · 
wodniczył wice-burmistrz Zajączkowski. Po zapoznaniu 
obecnych z przebiegiem dotychczasowej pracy Komitetu wy
wiązała się obszerna dyskusja nad sprawą urządzenia wszel
kiego rodzaju imprez dochodowych na rzecz Komitetu i zjed
nywanie ludzi czynnych i ch'ęt nych do współdziałania z Ko
mitetem przy zbieraniu funduszów. Zgłoszono cały szereg 
wniosków W końcu postanowiono urządzić: 

1) zbiórkę uliczną w pierwszą niedzielę po ŚWIĘTACH 
WJELKA!j>CNYCH, . 

2) poranek muzyc~ny w wykona niu orkiestr Straiy 
Pożarnej ! Stow. Śpięw .• Lutnia "'. · 

O powyż,:;zem postanowiono zawiadomić mieszkańców 
drogą wydania odezwy z a pele m o jak największe poparcie. .. 

Egzaminy c:nladnicn przed Komisjami Izby Rnmieślni· 
c:zej w Łodzi. Na zasadzie art. 170 Rozporządzenia Prezydenta 
Rzeczypospolitej z dnia 7 czerwca 1927 r. o prawie przemysło· 
wem (Dz. U. R. P. Ni 53, poz. 468) oraz odnośnych uchwał 
I~by Rzemieślniczej zostały powołane do życia Komisje Egzami-
nacyjne Czela~nicze. . · -

Do egzaminu na czeladnika moeą być w niyśl obowiązu
jących rozporządzeń' -dopuszczeni ·terminatorzy oraz pomocnicy 
odpowiadający następującym warunkom : 

czem o ile dany mistrz jest członkiem Cechu, to i świadectw.o. 
ukończenia nauki wystawione przez . Cech, o ile zaś dany mis"z 
nie jest członkiem Cechu poświadczenie Magistratu względnie 
l!rzędu Gminnego, stwierdzające prawo lej!OŻ do kształcenia 
uczniów (Izba może na mocy art. 152 w wyjątkowych wypad
kach pozwoli ć uczniowi na zakończenie terminu ·przed upływem 
przepisowego czasu nauki). . 

4. świadectwo szkolne ukończenia nauki w publicznej 
(miejskiej) szkole dokształcającej zawodowej, 

5. taksę egzaminacyjną w wysokości zł. 25.--plus zł. 7.
na druki. 
' ~ndydaci odpowiadający wszystkim warunkom wyżej po
danym, zj!łaszający się do egzaminów, kierowani będą do naj
bliższych Komisyj Ej!zaminacyjnych Czeladniczych, których sie
dziby ustalono dla zawodów liczniej reprezentowanych we wszy: 
stkich mi&stach powiatowych oraz w całym szeregu miast mniej
szych, a dla wszystkich zawodów rzemieślniczych ustanowiono 
Komisie w Łodzi. 

O przyjęciu kandydatów do egzaminu oraz o dacie egza
minu będą kandydaci powiadomieni drogą listowną. 

UWAGA: Kandydaci do ~gzamin6w czeladniczych z miej
scowości, w tórych nie· istnieją dokształcające szkoły zawodo
we i k·tórzy szkoły takiej nie ukończyli z· przyczyn uznańych 
za wystarczające moj!ą być dopuszczeni do eg1.1minu czelad
niczego, po poprzedniem zdaniu egzaminu przed Komisją dla 
Ek~Jernów przy Kuratorj11m, z zakresu szkoły dokształcającej 
zawodowej. 

Egzaminy mistrzowskie prnd Komlsj~ml Izby Rzemleśl
nlc:nj w Łodzi. Egzaminy mistrzowskie dla rzemieślników 
wszystkich z.awodów przed Komisjami Egzaminacyjnemi Mistrzow
skiemi- przy Izbie Rzemieślniczej w Łodzi rozpoczynają się w naj-

1) Odbywali zlfodnie przepisową naukę w rzemiośle, trwa
m-l•l-_J·~c!I nie mniej jak 3 lata u mistrza rzemieślniczego lub też u o

sób korzystającyc z prawa rzymanra ucznl-W-Okresl·e-pnejśdo· 
wym, t. j. do dnia 15 grudnia 1930 r. a mianowie : 

bliższych dniach. . • · 
Komisje Egzaminacyjne Mistrzowskie dla wszystkich zawo

dów znajdują s ię w Łodzi. Podania do egzaminów należy kie-
1ował-pod-adFesem-lzby-R_z-emieślniczej--W-Łodzi uJ._E_w.angi~--~---4."'---

:emu, 

1ga. 

·zu. 

a) u osób, które pq złożeniu z wynikiem pomyślnym· egza
minu na czeliidnika pracowały przynajmniej 5 lat w danym ro
dzaju lub 2ałęti rzemiosła (art. 149 U. P.). b) u osób, które 
przynajmniej 8 lat wykonywały samoistnie rzemiosło danefi!o ro
dzaju lub 2ałęzi (art. 149 U. P.). 

2) Posiadają świadectwa ukończenia nauki w publicznej 
(miejskiej) szkole dokształcającej nwodowej. 

Podania o dopuszczenie do egzaminu (zgodnie z art. 155 
U. P.) należy kierować. wyłącznie do biura Izby Rzemieślniczej 
w -Łodzi (Ewangelicka Hl 18). 

Do podania należy dołącz ć: 
I . własnon:cznie napisan krótki życiorys kandydata, 
2. metrykę urodzenia, · 
3. świadectwo ukończenia nauki rzemiosła, lub też świa

dectwo, stwierdzające przebyty czas nauki (zasadniczo 3 lata) 
wystawione przez mistrza, u którego się odbywała nauka, przy-

) 

licka Ni 18. -
Do podania należy dołączyć : 

1) własnoręcznie napisany krótki życiorys kandydata, 
2) świadectwo złożenia egzaminu czeladniczego, 
3) metrykę urodzenia, 
4) świadectwo conajnmiej trzyletniej pracy w charakterze cze

ladnika w danym rodzaju rzemiosła, 
5) świadectwo szkół przemysłowych, do których kandydat 

uczęszczał, lub. kursów zawodowych, 
6) taksę egzaminacyjną w wysokości 75 zł. + 10 zł. tylułem · 

opłaty za druki. 
Kandydaci, którzy zdadzą eezamin mistrzowski z pomyśl-- -

nym wynikiem otrzymują dyplom· i tytuł mistrzow~kiego zawodu. 

Sprawozdanie z kwesty ulleznej. T-wo Kplonij Letnich 
dla dzieci w Zgierzu niniejszem składa serdeczne podziękowanie 
tym wszystkim, którzy zechcieli wżiąć mi siebie żmudną rolę 
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przeprowadzenia kwesty ulicznej, zorganizowanęj -w niedzielę, dnia 
13 kwietnia 1930 r. na rzecz T-wa. 

Tegoż samego dnia dokonano otwarcia i obliczenia za
wa~tości puszek, stwierdzając, że: 

pp.: Franciszkowski F. (puszka Nt I) zebrał 23 zł.' 78' gr. 
Kubiak R. ( Nt 2) 31 · • SS 
S cańczyk F. ( Nt 3) 12 • 71 • • 
Cylke W. i Woźnicki R. ( Nt 4) 40 • 52 • 
Busse_ A. i Lesicki Cz. ( Nt S) 24 • J 9 • 
Wrzesińska i Scańkowska ( Nt 6) zebrały 52 • 87 • 

Kozłowski i Juszczak (stolik przy St. Rynku - 55 zł. 10 gr. 
Przy s1oliku obok kiosku p. A Lpcha - 40 zł . 76 ~r. 

Zestawienie kasowe: Zebrano 281 zł. iir. Wydatkowano 
- .(na znaczki i szpilki) 18 zł. 60 gr. Czysty zysk wynosi 26& zł . 88 r. 

B. Wachnik s~arbnik. S. Laurowa przewodnicząca. 

.ci.o Kasy l\omitetu Niesienia Pómoc:y Najbiedniejszym 
wpłynęły nasręputąi:e -ofiary: ' - - - _ _ _ • __ 

lista Nr. 902 od monterów i robotników Tow. Akc. 
- · Eiektrnwni Zgierskiej zł. 21, 70 

Nr. 901 od pracowników biurowych Tow. Akc. 
Elektrowni Zgierskiej 

Nr. 904 od monterów i ' robotników -Tcw. Akc. 
Elektrowni Zgierskiej 

od nauczycielstwa · Państwowej Szkoły Handlowej 
od Kółka Cz~rwone20 Kr.zyża _ . • • 

20,40 

lista Nr. 612 od robotników firmy .Abram Szlumiel" • 

11,30 
65,-
20,-
18,-

Nr. 611 „ „ • " • . 
Nr. 336 od robotników f irmy .B-cia Skosowscy " 
Nr. SZI od członków Stow. Drobn'ycb Kupców 

8,
~6.-

i Przemysłowców Polskich ~ 76,-
N r. 651 od Parafji Ewangel. Augsburskiej 89.-

Uwzględniając wpływy poprzednie (p. Nr. 6 .Gazety 
Zgierskiej") 

Stan kasy na dzień 16 kwietnia r. b. wynosi 

zł . 305,40 

" 278.45 
zł. 64J,85 

cały dział VI, zamykaj11cy się . sum11 zł. 93,225.50, i dział VII 
w sumie zł. 17,203.28 jecfnOgłośnle przyjęto. . · 

Przy rozp!ltrywaniu działu VIII zabrał głos radny Szymczak, 
zapytując, na jakiej podstawie w dziale subwencyj- M12istra1 wsta- . 
wił sumę zł. 200.- dla Tow. Oświatowego Robotniczego pl'lf 
Frakcji Rc:woh1cyjnej P. P. S., skoro Rada Miejska podczas dna-
giego czytania budżetu powzięta wyraźną uchwałę przyznania 
subwencji tylko tym instytucjom, które w rpku bież11cym z tako
wych korzystały. 

Burmistrz Swiercz wyjaśnia, iż Magistrat zasadniczo nie 
przewidywał w budżecie zupełnie subwencyj dla tow. sportowych 
i kulturalno-oświatowych, skoro jednak Rada Miejska ucbwaliła 
utrzymać subwencje te w przyszłym roku budżetowym, Magistrat 
wstawił również kredyt tej samej wysokości dla nowo powstałych 
organizacyj. Chcąc jednakowo traktować wszystkie organizacje,' 
Magistrat wstaw ił kredyt dla omawianej wyżej instytucji, któlt 
zresitą wcześn iej zwróciła się w tej sprawie. 

Przyjmując powyższe do wiadomości, radny Szymczak zgło
sif · wnicfsek o przyznanie-z tych samych- wzgl.edów · suliwel!9! 
w kwocie zł. ·200.- dla Harcerstwa przy P. P. S. 

Rad.ny Scasiak • składa wniosek o przyzn1nie. subwj!ncji 
w tej samej wysokości dla Zw. Podoficerów Rezerwy. 

Radny Kotula, wypowiadając się za przyznaniem subwencji 
Zw. Podoficerów Rezerwy, przeciwny jest uchwaleniu subwencji 
dla Harcerstwa przy P. P. S z. teiio względu, że Harcerstwo jako 
takie tworzy jednolitą organ izację, dla której to odpowiednia sub
wencja została już uchw.alona. 

Radny Szymczak popierając wniosek raónego Stasiaka, 
w odpowiedzi radn. Kotuli oświadcza, iż należy odróżnić charak
ter Harcerstwa jako takiego od Harcerstwa przy P. P. S., które 
rekrucuje s ię z młodzieży pozaszkolnej i ma za zadanie wyłącznie 
stronę wychowawczą tej młodziety. 

W ożywionej dyskusji . podczas której zabierało iiłos kilku 
radnych, między innemi radny Flaczyński, wnosząc o przyznanie 
subwencji Sekcji Młodz[eży Obozu Wielkiej Pols~i. na wniosek 
radn. Kotuli Rada Miejska 11 gł. za, 4 przeciw i 5 wstrzym. sie 
od głosowania · uchwaliła utrzymać subwencję w tej wysokości 
i dla tych towarzystw jak w roku budżetowym bleż. z uwzględ

Sprawozdanie z posiedzenia Rady Miejskiej nieniem wniosku radn. Stasiaka, przyznając subwencje: dla Związku 
odolicerów Rezerwy w wysokości zł. ?OO.-. 

Z dnia 20-go lutego 1930 r. Poczem cały dzia ł VIII w sumie zł. 36,565.26 przyjęto. 

Przewodn ic z ący burm. Swiercz, stwierdzając obecność 17 Dział IX w sumie zł. 223,770.87 ' 

radnych oraz 3 członków .Magistrata, otwiera posiedzenie Rady X ?,OOO.-

Miejskiej o godz. 7so wieczorem. XI 21,1>16.-

0 bee n i rad n i: I) Chudob iński Jan, 2) Czapliński Ignacy, • XII • • 52.~09.92 

3) Chojnacki Michał, 4) Flaczyński Władysław, ~ ) Griinberii Fa- Rada Miejska jednogłośnie przyjęła. 

bjan, o) Kotula O_skar, 7) Kosmalski Szczepan, 8) Morgensztern W dziale XIII na wniosek Magistratu " jednogłośnie uchwa

Abram, 9) Miclialak Antoni, IO) Pawlikowski Władysław, 11) Ratz łono kredyt w sumie zł. 200- na Flotę Narodową i zł. 200.-

August„ 12) Szymczak S can isław, 13) Schercb Rudolf, 14) Slasiak na Kolonie Letnie dla dzieci z Niemiec. • 

Jan, 15) Treichel Aleksaniler, 16) Wieczorek Edward i 17 Zelesz- Na wniosek radn . Flaczyńskiego 17 gł. za, I przeciw i 2 

kie w ie z Czesław or a z członkowie Magistratu : I) wice-burmistrz wstrzym. się od głosowania Rada Miejska uchwaliła podwyższyć 

Leopold Zaj ączkowski i ławnicy : 2) SzmidlEdward i 3) Szwarc subwencję dla Czerwonego Krzyża do sumy zł. 1,000.-, na wnio

Isucher. sek radnego Szymczaka 15 gł. za i S wśtrzym . się - poz. dla 

N ieobecni rad n i : I) Luksztejdt "Wacław (uspr.), 2) Margoński Stow. b. Więźniów Politycznycti do sumy zł. 200.-. 

Jan (uspr.), 3) Piwowski Władysław (uspr.), 4) Rozpiórsk i Józef Cały dział XIII, zamykający s ię sumą zł. 5,603.38 jedno-

(uspr.), S) Sirkis Lejzer (uspr.), 6) Zastawny Franciszek (nieuspr..) głośnie uchwalono. _ 

i 7) Z wykielsk i ·o !dal je (usp_r.). Następn i e przysląp iono do czytania 

. Sekrecarzuje ra~ny Kolula Oskar. budżetu administracyjnego - przychodu. 

Porządek dzienny : Po odczytaniu po-szczególnych działów Rada -Miejska jedno, 

I ) Ódczylan ie protokułu, głośnie przy j ęła : 

2) Trzecie czytanie budżetu , Dział I ~ Majątek komunalny w sumie zł. 9,459.36 

3) Wolne wnioski. • li - Przedsiębiorstwa komunal. • 130,576.20 

Po w · aśnie n i u burm. Swiercza, iż ze względu na krótki ';; Ili - Subwencje i dotacje . 6,000.-

j 
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term in proto u nie zosrar-przygotowa9y, r'zystą·piotm-d0-11--"-t-·----· IV - -Zwrocy. 8,291.-

stępnego punktu porządku dziennego. V - p aty a m~tTa'cyj1re:---.,,.---.~-W,OOO .. _--'---lł--

Przy stępując do obrad nad budżetem, przewodnictwo objął • VI - Opłaty za korzyslanie z urzą-

wice-burmistrz Zajączkowski. • dzeń i za k ładów dobra oubl. 45,000.-

.Budżet administracy jny - Wydatki. • VII - Dopłaty · 

R f · b s · k ·k · · lk ' k" • VIII - Udział w podatkach pańslw . 95,000.-
e eru1e urm ·Ntercz, omum u1ąc, 1ż wsze 1e popraw 1, • IX_ Dodatki do pod. państw. 408,509.-

wynikłe wsku tek uchwał, powziętych przez Radę Miejską podczas • v __ Podatki samoistne • • 214,óOO.-

drug ie~o czytania zostały w budżecie uskutecznione. Po zakończeniu trzeciejlO czytania budżelu administracyjne-

Po odczytaniu odnośnych pozycyj Rada Miejska jednogłoś- go, przyjmując wyjaśnienie burm. Swiercza, iż zgodnie z ostat-

nie przyjęła: niemi zarządzeniami odnośnie układaoia budżetów budżety miej-

Dział- I - Administracja ogólna w sumie zł. 201,362.12 skiego domu starców i żłobka zostały wyłączone z budżetu ad-

• 11 - Majątek komunalny • 1,200.- ministracyjnego · i stanowią oddzielne działy, Rada Miejska jedno-

• Ili ...,. Przedsiębiorstwa 'komunalne • głośnie uchwaliła w trzeciem czytaniu 

• IV - Spłata długów · 239,656.63 budżet. domu starców w przychodzie i rozch, zł. 50,112.44 

• V - Drogi i place publiczne 32,023.60 • żłobka dla podrzutków • • zł. 11 ,833.1 S. 

W dziale IV po uchwaleniu subwencji odnośnym instytucjom Poczem przystąpiono do czytania budżetów przedsiębiorstw 

tak jak w roku budżetowym bież . w łącznej sumie zł. 3,460.- komunalnych : 

eh 

jei 
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Rzeźnia Miejska w przychodzi~ rozchodzie 
Lasy Miejskie · 

zł; 50,000.-
• 79,500.-

Szpital Miejski .. • 79, 169.73 
Mechaniczna Pralnia • 

<ttOre w 11łosowaniu jednogłośnie przyjeto. 
• 17,160.-

W obrallach nad budżetem zakładu kąpielowego zabrał 
,głos radny Flaczyński, komunikując, iż Komisja Budżetowa, opie
rając się na danych odnośnie frekwencji w zakładzie kąpielo)Wym, 
-dosz:ła do wniosku, że z zakładu kompielowe20 uda s•e osiągnąć 
nadwyżkę, która wyniesie sumę zł. 16,628.04. Radny Flaczyń
ski dodaje przytem, te Magistrat obt1czał nadwyżkę te w sumie 
:zł. 26,000. -; lecz Komisja Budżetowa na podstawie danych 
zredukowała wpływy, wskutek czego przewidywana przez Magi
·strat suma została obniżona.. Mimo to osobiście uwata, że suma 
ta jest problematyczna, gdyź może wynosić miast zł. 16,000.
tylko zł. 10,000. - • 

Radny Morl!ensztern jest zdania, że przyjęta przez Komisje 
:Budżetową nadwyżka da się osiągnąć w tej wysokości; suma ta 
jest realna. ! 

" BurńJtstn-SWterc oświadcza, · e-jeżeli-chadzi-crwykazamr 
nadwyżkę, to z całą pewnością można liczyć, że w tej wysoko· 
ści zostanle oslą}?lfięta, · gdyż zastałą. ustalona na podstawie da
nych dotychczasowej frekwencji. Zdaniem burmistrza Swiercza, 

-0 ile nie pqgorszy się ogólny stan gospodarczy, suma ta będzie 
na~ewno wyższa. . 

Radny Szymczak oznajmia, że nie może zrozumieć stano-
wiska Komisj i Budżetowej, która godzi się na wstawienie do 

-łludżetu administracyjnego. nadwyżki,~osiągniętej z zakładu kąpie
lowego w wysokości przeszło 16,000.-, przeznaczając natomiast 
fi& konserwacje budynku skromną sumę zł. 6,000.-. Należało 
nczej utrzymać w przychodzie sumę, jaką przewidywał Magistrat 
-w wysokości zł. 26,000, zaś na wydatki, związane z konserwacją 
budynku, przeznaczyć sumę zł . 16,000.-. 

Radny Flaczyński zaznacza, iż wskazał na to, że w budte
·cie rozchodu zakładu kąpielowego wydatki będą większe, między 
innemi na konserwację budynku, większość jednak członków 
Komisji Budżetowej była innego zdania. · 

W dalszej dyskusji radny Stasiak na wstępie stwierdza, że 
jego dowodzenie podczas obrad nad budżetem w roku ub. spraw
dziło się co do sumy zł. 100,000.-, wstawionej do budżetu ja
ko czysty zysk zakładu kąpielowego, której, jak to wówczas 
wskazywał, nie osiągnięto. Co do obecnej ńadwyżki, wykazanej 
w budżecie zakła$1u kąp ielowego, ziiada się ze stanowiskiem Ko
:l(omisji Budżeto~ej, uważając sumę tę za realną. 

Następnie zabrał głos radny Szymczak w sprawie cen bile
tów. które, jak widać z budżetu w niektórych działach kąpieli, 
zostały podwyższone, oświadczają~. że bilety II kl. łaźni są za 
drogie i dlatego też wnosi o obniżenie ceny. Wniosek swój mo
tywuje tern, że z łaźn i korzy~tają przeważnie sfery robotnicze, 
którym na leży udostępn ić korzystanie z tego działu kąpieli. 

Radny Pawlikowski .popier·a wniosek radn, Szymczaka wną
sząc o obniżenie ceny biletów łaźni kl. II do zł. 1.-, wycho
dząc z założenia, że podwyższenie ceny wpłynie tylko ujemnie 
na frekwencję. ·· . 

Radny Morgensztern wypowiada się za utrzymaniem cen 
biletów, przewidzianych w budżecie, gdyż zostały one ustalone 
na podstawie przeprowadzonej kalkulacji. 

W ożywionej dyskusji Rada Miejska w zarządzonem głoso
waniu wniosek radn, Pawlikowskiego o obniżtnie ceny biletów 
11 kl. łazn i do zt. 1.- 8 za, 11 przed w i 2 wstrzym. się odrzuciła . 

Zgodnie z '!Vnioskiem Magistratu Rada Miejska 13 gł. ła, 
4 przeciw i 4 wstrzym. się od głosowania uchwaliła następujące 
.ceny biletów w· zakładzie kąp ielowym: 

bilety wanien I kl. zł. 2.-
F'----11------"~........:~~ 1,..1 _k_I.~. ------'----"-~1.20 am! ~ . ~ 

• li kl. • 1.20 
pływaln i dla młodzieży szkolnej • 0.75 
pływalni dla dorosłych • I.SO 
natrysków dla młodzieży szkolnej • 0.40 
natrysków dla dorosłych • 0.75 
na masaż I kl. I.SO 
" -. li kl . ~-----· 

• kąpieli słonecznych 1.-
eoczem budżet zakładu kąpielowej!O W przychodzie i roz

chodzie, zamykający sie sumą zł. 83, 102.-, przyję to . 
Przed przY.stąpieniem do glosowania nad całością budżetu 

przyjęto odpowiednie deklaracje, złożone przez poszczególne 
frakcje radzieckie w sprawie budżetu . 
. W imieniu Frakcji P. P. ~ radny SzymcHk oświadczył, że, 
jeżeli chodżi o całość budżetu,<...to oparty on jest na danych roku 

„ . 

Gazeta Zcterskll. 

ubiel!łego i że przeciwko temu nic n.e ma. Ze wzgl.iu jełlnak 
na to, że stan, jaki istnieje już od trzech 1,at, tak wiele zmienił 
się od stanu poprzedniej kadencji Rady tt\iejsklej i Ma&istratu, 
że trudno go określić pod względem finansowym, że Magistrat 
zawsze optymistycznie na te sprawy patrzył, bardzo często sta-
wiał Radę Miejską po faktach jut dokonanych, zaś władze nad-
zorcze wyrażały w tych )"YPadkach obojętność, że Rada Miejskll 
jak i Magistrat, korzysta1ąc z chwilowej większości, zachowaniem 
swoim postulaty cał~ch 11rup społeczeństwa miejscowego trakto-
wały ·po macoszemu - Frakcja P. P. S. głosować będzie prze-
ciw budżetowi. 

Radny Placzyński w imieniu Narodoweiio Koła Gosp. 
oświadcza, it stronl\icJwo Je20 po objęciu kadencji złożyło de
klarację, że będzie pracowało dla dobra tylko miasta a nie partjl, 
jak to było za kadencji większości socjalistycznej, taktyka której 
szła jedynie tylko w tym kierunku, aby wydostać jaknajwięcej 
pieniędzy, zaciągając lekkomyślnie pożyczki. Dalej stwierdza, że, 
jeżeli chodzi o przyszły budżet, to ze względu na ciężary, wy
nikłe z gospodarki dawniejszego Magistratu, musiał on być tak 
ułożony„·jak- było-można. Koło- Gospodarsl!~ltłada-·deltllłfację-·-- ---"--"! 
w tym sensie, aby gospodaJzyć P,od kątem samowystarczalności, 
d~żąć do sanacji finansów miejskich. Wkońcu oświadcza że 
stronnictwo jego 2łosować będzie za budżetem . 

Podczas przemówienia radn. Flaczyńskiego kilkakrotnie J;a
bierał głos radny Szymczak w kwestji formalnej, prosząc pana 
Przewdn. Rady o odebranie głosu radn. Flaczyńskiemu, ponie
waż ten przemówienie swe nie ograniczył do samej deklaracji 
a poruszył sprawy, które nie powinny być w· tym momencie 
wysuwane. 

Po ożywionej wymianie zdań w tej sprawie pomiędy radn. 
Flaczyńskim a Szymczakiem Przewodn. wice· burmistrz Zającz
kowski, przywoławszy obydwu radnych do porządku, tym Y-
mem zlikwidował incydent. · 

Radny Stasiak uważa, że obecny budżet jest więcej realny, 
aniżeli budżet zeszłoroczny i mimo, że ma pewne ·Objekcje co 
do niektórych pozycyj w przychodzię, które napewno w tej wyso
kości nie wpłyną, jak to przewidziane zostało w budżecie, jednak, 
wychodząc z założenia, te miasto n ie-może gospodarzyć bez 
odpowiedniel!O planu, głosować będzie za budżetem. 

Radny Treichel w imieniu Niem. Socj. Partji Pracy solida-
ryzuje sij stanowiskiem Frakcji P. P. S. · 

Radny Kotula w imieniu Frakcji N. P. R. Lewicy oświadcza, 
że Stronnictwo jego przyjmuje odpowiedzialność za budżet i gło
sować będzie za budżetem . 

Radny Ratz w imieniu Frakcji ·Niemieckiej stwierdza, że 
głosować będzie za budżetem. 

Radny Morgensztern w imieniu Frakcji Sjonistycznej złożył 
następującą deklarację : 

I ·, 
• 

ł. 

. Na pierwszem posiedzeniu Komicji Budżetowej oraz ~ady 
Miejskiej przy obradach nad budżetem na rok 1930/31 wska
zywaliśmy na katastofalny stan gospodarcy naszego . Państwa 
zwłaszcza w naszym okrę2u przemysłowym i w konsekwencji 
stawial iśmy pod znakiem zapytania, czy woj!óle w .roku biei. 
budżet nasz jest realny. W budżecie naszym mamy zł. 400,000.
zgórą dochodu od dodatków do państwowego podatku od 
obrotu i dochodu. Suma ta jest bardzo. problematyczna, pri
mo, że dzięki ogólnemu zastojowi w przemyśle podatek ten 
będzie właśnie mniejszy, sekundo, że samorząd nie ma żadne
go wpływu przy wymiarze tegoż podatku, równ ież samoistne 
podaflti preliminowane na ogólną sumę przeszło zł . 200,000.
są niepewne. Zagadn ien ie budżetu miejskiego uważamy,. że 
jest bardzo doniosłe, i musimy si~ nad tą sprawą po ważnie 
zastanowić. Pan burmistrz Swiercl w swoim referacie nad 
budżetem uważa , że opracowany bud żet jest realny, powołu jąc 
się na budżet zwyczajny ub iegłego roku, który został zam• 
n 1ęty nawet z na wyżką . Prawdą 1est, że IJ""'u,.,,.,,z-=-et,_..,.,.w~-roe.,.z .--=-ro=u-:-----+----i 

jest mniejszy, an iżeli zeszłoroczny, . jednak, o ile przystąpimy .j " 
do szczegółowej analizy budże tu , okaże się , że i ten . skro·mny 
budże t zrealizować będzie bardzo trudno. Pam iętać musimy, 
że miasto nasle jest nawskroś ośrodk iem przemysłowym i że 
w ub. roku przemysł jednak częściowo jeszcze był urucho-
mion)'. dopiero w końcu ubiegłego roku zaczął upadać , bez-
robocie zwiększa się wskutek tego z dnia na dzień 1 przy1"m=u1'~e,------~~ 
poważne rozl.lliary. Tymczasem kryzys iiospodarczy robi da
lej postępy, przemysł i handel boryka się z trudnościami fi
nansowemi i w rezultacie znajduje się w agonfi. Svtuacja sa
morządu P..Ogarsza się. Magistrat zalega w wypłacaniu pobo- -
rów · urzędti'iczych minimum 2 mies. wstecz. Prawie od roku 
wpływy z Kasy Skarbowej są wstrzymane przez Ministerstwo 
Skarbu, wpływy od samoistnych podatków też nie dopisały. 
Najlepszym barometrem obecnej sytuacji słu żyć może fak.t, te 



jedynym podatkiem, który wpłynął z na4wyżką trzykrotną, 
był podatek od zaprotestowanych weksli. 
Nie możemy przejjt do porządku diienneto bez zastanowienia 
sic nad powytszą sprawą, fdyż dochody miejskie pochodzą 
przewtżnie że źródeł wyżej wymienionych i dlatego zadaniem 
Rady Miejskiej w chwili obecnej jest zanalizowanie, czy funda
menty życia gospodarczeeo nie runą.przy wykonaniu obecne
go budżetu . 
~easumując powyższe motywy, byłoby najłatwiej ośw.iadczyć, 
iż nie chcemy brać na siebie odpowiedzialności za gospo
darkę miejską i wykonanie budżetu na rok 1930/3t i że 
12łosować będziemy przeciw hudżetowi albo wstrzymujemy się 
od głosowania, jednak stosunek Frakcji naszej do obecnego 
budżetu będzie rzeczowy, o ile postulaty nasze pod wzlędem 

_gospodarczym, kulturalnym i f ilantropijnym będą dla ludności 
.-- ........ -ft~---_.,ż„d,.;O,,_w,.,_· -"'sk.,,i~e„ należycie _ UWZflędnione. . ·. -

Ogło1zenia urzędowe. 

Ogłoszenie. 

Magistrat m. Zgierza podaje do powszechnej wiadomości„ 
że. ~obec c?raz cz~ściej zdarzających się wypadków poiaru za
ga1ni.k~w, mszczenia kultur przez ciąRłe spacery po eh i po
zagl]nikach, nie bacząc na ostrzegawcze tablice, łamania pędów 
dr~ew! zakładania sideł i łowienia zwierzyny i ptaków, grabienia 
śc16łk1, urządzania bez pozwolenia i w niedozwolonych Oddzia
łach zbiorowych wycieczek i zabaw, urzaidzania gry w piłkę no-
żną, palenia papierosów, ciągłego wałęsania się psów I kotów 
po lasach i t. p. polecił służbie leśnej w podobnych wypadkach 
żądać od spacerowiczów dokumentów osobistych, a wrazie braku 
!Bkowych odprowadzać do najblitszego posterunku Policji celem 

' 
I -

Również domagaCSfę 0ęaffifmy;-ue1>y- rolJotnik·-oraz -pracow
. nik żydowski . miał motność zarobltowania w in~tytucjach ko
munalnych na równej stopie i w stosunku do liczby mieszkań- • 
ców ewent. w stosunku do ciężarów, które ponosimy•. 
• W konkluzji podkreślamy, iż w pełnem zrozumieniu odpo
wiedzialności za konsekwencje nie chcemy w tak ciężkiej cl\,Jlil' 
dla Magistratu utrudniać działalności władz miejskich, głoso
wać będziemy za budżetem, gdyż tylko wspólny wysiłek całe
go społeczeństwa doprowadzić może do .r.ównowagi budżetu 
i uzdrowienia stosunków gospodarki miejskiej•. 

_ ~s1alęnia n~żwiska 'i miejsca zamieszkania, spisywać protokuły 
1 takowe kierować do ·sądu. Psy i koty, wałęsające się po lesie I 
będą bezwzględnie zabiiane. ... . „ I 

. Magistrat m. Zgierza przypomina, że mieszkańcy m. Zgierza 
ma1ą prawo korzystać dla przechadzek· tylko z dróg i duktów "·' 
leśnych. ' 

W odpowiedzi na złożone deklaracje burmistrz Swiercz 
oświadczył, iż, jeżeli chodzi o stanowisko frakcji P. P. S. w spra
wie budżetu, uważa je za .zrozumiałe, gdyż frakcja P. P. S., bę
dąc w opozycji, z tych cwzględów l!łosuje przeciw budżetowi. 
Stwierdza jednak że Magistrat tak jak dawniej, tak i obecnie jed
nakowo traktuje postulaty wszystkich grup społeczeństlfi, o któ
rych wspominał w swem przemówieniu radny Szymczak. 
. Następnie burmistrz Swiercz odpiera zarzuty, ~tawiane przez 

radn. Flaczyńskiego, jakoby pożyczki zaciągane były lekkomyśl
nie. Pożyczkl te musiało miasto zaciągnąć z konieczności, aby 
przyjść z pomocą bezrobotnym, uruchamiając roboty publiczne . 
Wkońcu nadmienia, iż jest przekonany, że i obecna Rada Miej
ska, gdyby przyszła konieczność, napewno nie uchyliłaby się od 
powzięcia uchwały zaciągnięcia w większej wysokości pożyczk". 
Co do samego budżetu, uważa, iż budżet jest realny. 

W głosowaniu cały budżet administracyjny, zamykający się : 

w rOEehodzle w prz7chodzle 
. sumą zł. 926,736.ó6 sumu zł. 926,iił6.56 

Rada Miejska przyjęła 15 gł. za i 5 przeciw. 
Poczem przystąpiono do głosowania nad całoś ią budżetów 

przedsiębiorstw kqmunalnych, szpitala miejskiego i zakładów opieki 
społecznej. · - · . . 

~ Buduty: · 
Rzeźni Miejskiej w przychodzie i rozchodzie'w sumfe zł. 50,000.-

79,500.-Lasów Miejskich 
Szpitala Miejskiego 
Mechanicznej Pralni 
Zakładu Kąpielowego 
Domu Starców 
Złobka dla podrzutków • • 

• 79,169.-
• 17,160.-
• 83,102.-

50, t 12.54 
11,833.15 

_,..... Za~iejscowi . spacerowicze obowiązani są mieć specj11ine ( 
pozwolenie z Magistratu. ( 

: Zakładanie obozowisk wypoczynkowych (bez ognia) i urzą
dzanie zabaw, dozwolone są tylko za pozwoleAiami w staro
drzewiu i oddziałach na ten cel wyznaczonych (gajowy wskaże). 

Palenie papierosów bezwzględnie wzbronione. 

Burmistrz (-) Jin Ś"lere1. 

.. „ ....•. „.„ ........... „„„ .••. „„„ .. „ .. „ .•...... „„ ....... „. 

1930 rok~ :~!~ał1 ~a~:~~~n~~ . weksel N! 17 778 na zł. 200. 
Wystawca Franciszek Mirowski. Weksel ten uniewatniam, poniewat prze
zemnie został wykupiony z Banku Spółdzielcze110 . 

. ........................................ ........................ ....... . 
Dworakowski Bolesław 

• Mistrz kominiarski 

. mieszka obecnie ulica Gołębia Nr. a2. 

•••••••••••••••••••••••• 
ZAKŁAD ELEKTROTECHNICZNY 

· ELE·KTROSIŁA" „_ -
Właśc . : Stanisław-Alfons Pieczyrak 

'ulica Piłsudskiego N9 I. . ~ Telefon N9 125. 
Wykonywa : Instalacje Swiatla i sily oraz w zelkie reperacje. 

Czyszczenie silników (motorów). 
· Sprzedat materjałów do swlihlr·i siły. 

Ładowanie akumulatorów radjowycb i samochodowych. 
Poleca się Swiete b.aterje anodowe. 

w głosowaniu 15 gł. za i 5 przeciw przyjęto. • ••••••••••••••••••••••• 
~!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!•~....!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!!5 

I 

Wszystk im ~m, którz_: ,oddali ostatnią posługę 

6 . p. 

L.uc:juszowi 5ikorskiem·u 
b. Inspektorowi Szkolnemu pow. Brzezińskiego 

a szczetólniej wielebnemu Duchowieństwu w osobach ks. kan. Pyszyńskiego, ks. kan. Szymańskiego, ks. kan. Malugi, ks. Gwotdziec
kiego, ks. Kozaneckiego, ks. Binkowskiego, ks. Grzelaka, ks. Koteli, ks. Bentkowskiego,..jojca reformatora, panu Kuratorowi Gadom
skiemu, p. p. Wizytatorom i Inspektorom Szkolnym, Radzie Szkolnej Powiatowej w Brzezinach, wszystkim p. p. przedstawicielom Władz 
Paftstwowych i S11morz4dowych pow. Brzezińskieto, .Ogniskom• Zw. P. N. Sz. P. pow. Brzezińskiego, .Ognisku" Zw. P. N. Sz. P. 
w Z11ierau, P. P. Kierownikom, Nauczycielstwu i Młodziety Szkół Powszechnych m. Zgierza, Kolegom, Przyjaciołom i Znajomym 

Zmarteao przesyłają serdeczne . Bóli zapłae• 

Stroskani żona, dzieci I rodzina. 

Maets1r11. 
9ruk M..-Nowicki w Zl{ierzu.-_ 
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